
Hezký den, dostává se Vám do rukou zpravodaj
Pasíčkoviny. Shrnuli jsme v něm vše co se událo v
Záchranné stanici a ekocentru Pasíčka od začátku roku
2023. Naše zařízení je nestátní a neziskovou organizací,
která je závislá na dotacích, grantech, sponzorech,
dárcích a dobrovolnících. Těchto všech si nesmírně
vážíme a děkujeme  za přízeň.  Přejeme hezké počtení. 



V průběhu prvního pololetí jsme řešili několik problémů s čápi, a to jak s hnízdy tak i se zraněnými
jedinci. Mezi čapí hnízda, která si vyžádala naši pozornost patřilo i hnízdo v Ústí nad Orlicí. Zde
měli problém dvě mláďata, z nichž jednomu jsme bohužel již nedokázali pomoci, ale druhé se
podařilo zachránit. Místo rodného hnízda muselo však zůstat delší dobu hospitalizováno v naší
záchranné stanici, která se mu tak stala dočasným náhradním domovem. Po léčbě a rozlétání v
obří voliéře mohl být Uršuláček, jak ho pojmenovali naši příznivci na sociálních sítích, navrácen
zpět do volné přírody. Přejeme mu hodně kilometrů v křídlech a už se k nám nevracej…😊

Svobodu dostal z rukou
radního pro oblast životního
prostředí a zemědělství
Pardubického kraje Miroslava
Krčila. I jeho zásluhou
můžeme areál rozvíjet a
provozovat. Děkujeme.



Letošním prvním přijatým pacientem bylo mládě
volavky popelavé. Na Nový rok se nám ozvali
nálezci, kterým spadla na zahradu rodinného domu
a zůstala nehybně několik hodin na jednom místě.
Během odchytu se zesláblá a vystresovaná volavka
nesnažila ani trochu bránit a příliš nereagovala.
Neměla ale naštěstí žádné poranění a již po dvou
dnech začala sama přijímat potravu. Jelikož se
jednalo o mládě volavky, nebylo možné ji hned
vypustit zpět do volné přírody. Zůstala u nás ve
velké voliéře, aby se dostatečně rozlétala, dokrmila
a nabrala sílu. V polovině března byla natolik
zotavená, že jejímu návratu do volné přírody nic
nebránilo.

Letošní zima byla nezvykle teplá
a proto se netopýři probouzejí
ze zimního spánku dříve než
obvykle. Jedná se především o
netopýry hibernující ve městech,
kde je teplota o několik stupňů
vyšší něž ve skalních puklinách..
Nálezce je většinou objeví v
bytě, či v blízkosti svého domu.
Probuzení netopýři nemají v
tomto období v přírodě dostatek
potravy a ve většině případů tak
potřebují odbornou pomoc.

Začátkem ledna se k nám dostal i tento vzácný a u nás
nepříliš běžný druh ptáka – Raroh velký. Nálezce ho
objevil na zahradě, vysíleného tak, že při odchytu nekladl
ani náznaky odporu. Nalézt takto raroha u nás v zimních
měsících je velice málo pravděpodobné. Jedná se totiž o
převážně tažného ptáka, který tráví zimní měsíce v
teplejších oblastech. Záhada se však záhy vysvětlila. Při
bližší prohlídce jsme zjistili, že má sokolnická poutka a
nejedná se o volně žijícího jedince. Díky mediím se brzy
podařilo najít majitele zbloudilého dravce.  Uletěl na
konci roku při zimním fotografování. Raroh Lolek, jak se
uprchlík jmenoval,  se během pár dnů vrátil ke
šťastnému majiteli.



K 30.6. tohoto roku bylo  u nás na stanici přijato celkem 982 zvířat v nouzi. Z tohoto počtu se zpět
do volné přírody podařilo vrátit přibližně 68%. Více jak 120 kusů je stále v léčení, nebo v
rehabilitaci. Samozřejmě se počty zvířat mění ze dne na den. V tomto roce se k nám do stanice
dostalo i několik vzácnějších druhů jako je například luňák červený, včelojed lesní nebo ostříž
lesní. Mimo těchto ptáků bylo velmi mnoho pěvců a samozřejmě i savců.

V letošním roce řešíme enormní množství popadaných hnízd
vlaštovek a jiřiček. Velmi často se podaří využít pro mláďata
vedlejší staré hnízdo nebo vytvořit hnízdo provizorní, což je
nejjednodušší, a také nejefektivnější řešení. Ne vždy jsou pro
tento způsob vhodné podmínky, a také ne vždy je nálezce ochotný
se do záchrany zapojit. Proto se k nám do péče dostává poměrně
velké množství těchto mláďat u kterých je krmení časově náročné.
Většinu se nám jich daří odchovat a vypustit. Často dostávají
svobodu z rukou dětí, pro které je to velkým zážitkem.  

Jedna ze záchranných akcí ve spolupráci s HZS
Pardubického kraje se odehrála v Litomyšli. Do pasti v
podobě silikonového provázku se dostal rorýs, zamotal se
do něj tak, že nebyl schopný letu. Značně vysíleného jsme
jej převzali od hasičů a převezli k nám na stanici. Rorýse
jsme zbavili provázku, ručně nakrmili a po zotavení mu
byla vrácena volnost. S jednotkami IZS spolupracujeme
poměrně často a za jejich pomoc jim patří velký dík.

Volnost
Nejkrásnější odměnou pro nás je,
když můžeme vyléčená zvířata vrátit
do jejich přirozeného prostředí a dát
jim opět volnost a svobodu. Není to
bohužel možné vždy, ale u nás ve
stanici se mají trvale hendikepovaná
zvířátka velmi dobře a ve veřejnosti
přístupné expozici udělají radost
nejen dětem.



Mláďata brhlíka lesního se k nám dostala z
pokáceného stromu, v jehož dutině bylo hnízdo.
Vletový otvor brhlíci zmenšují kvůli ochraně před
predátory tak, že jej částečně zazdívá hlínou
smíchanou se slinami.  Kupodivu všechna mláďata
pád stromu přežila. Jejich krmení bylo časově velmi
náročné, ale dostala potřebnou péči a jsme rádi, že
jsme celou partu mohli vypustit do přírody.

Tohoto dravce z čeledi jestřábovitých jsme
přijali ve velmi vážném stavu. Všimla si jej
náhodná kolemjdoucí na poli nedaleko
Chrudimi. Na pohotovostní linku stanice
nahlásila bezvládně ležícího dravce velikosti
káněte, který jí pouze pozoruje očima. Po
převozu do stanice a vyšetření nebylo
zjištěno žádné poranění. Luňák byl umístěn
na intenzivní péči a 10 dní se musel
dokrmovat ručně. Zůstal zde ještě pár dnů,
než se mohl přesunout do venkovní léčebné
voliéry. O to větší radost nám udělalo, že to
nevzdal a mohl se vrátit zpět na oblohu.

Včelojed lesní je tažný, silně ohrožený dravec.
Tento včelojed byl nalezen u silnice neschopný
letu. Ukázalo se, že má naštěstí jen pohmožděné
levé křídlo, pravděpodobně po srážce s autem.
Jelikož je po deseti dnech stav křídla lepší a již
sám přijímá potravu, mohl být přesunut do
venkovní léčebné voliéry. Ta je dalším krokem blíž
k jeho návratu zpět do přírody.

Tento silně ohrožený druh dravce je jedním z
našich posledních pacientů.  Dostal se k nám
vysílený po nárazu do plotu na okraji lesa,
který je jeho přirozeným prostředím. Měl
zhmožděná obě křídla, ale po krátké době se
jeho stav velmi zlepšil. Má tedy velikou šanci
na návrat zpět do přírody. U nás ve stanici
míváme ostříže jen velmi vzácně.



Stejně jako loni jsme přijeli potěšit
dětské pacienty do léčebny Vesna v
Jánských Lázních. Pohádkový den se
zvířátky pořádá nadace Agrofert letos
již třetím rokem. S ukázkou agility,
poznáváním zvířátek z české přírody a
pexesem jsme děti zabavili na celé
dopoledne a určitě si to užily stejně
jako my. 

O prázdninách u nás proběhl dětský tábor pro děti z
dětských domovů. Sešlo se nám jich v Pasíčce dvanáct
a my jsme se snažili připravit jim co nejpestřejší
program. To se podařilo, a tak děti měly týden plný
výletů, zábavy a her, ale také okusili práci ve stanici
kde pomáhali. 
To vše za podpory nadace Agrofert, díky!



Pro školy a školky se snažíme
vytvořit program, na který
budou ještě dlouho  a rády
vzpomínat. Jedním ze zpestření
pobytu je návštěva rytíře
Toulovce, který dětem ukazuje
jak zdatný je šermíř. Výpravy
do skal si děti velmi užívají.
Nejen že stráví den ve zvláště
chráněném území Maštale či
Pivnice, ale také se dozví
spoustu zajímavostí o naší
fauně a floře. Děti si mohou
zblízka prohlédnout zvířata,
která většinou ve volné přírodě
mohou vidět jen zřídka.
Opékání buřtů na ohništi v
geoparku nesmí chybět. Za
první pololetí tohoto roku se
ekovýchovných programů
účastnilo téměř 3000 dětí.

bylo celkem 168 žáků základních škol
Pardubického kraje. Ve starší kategorii
první místo obsadila ZŠ Radiměř a v
kategorii mladší to byla ZŠ Vysoké Mýto,
Javornického. Vítězům gratulujeme.

 
V květnu u nás v areálu geoparku a jeho blízkém okolí
proběhlo krajské kolo přírodovědné soutěže Zlatý list.  
Na trase dlouhé 3,5 kilometru bylo 7 stanovišť, kde se
prověřovaly přírodovědné znalosti, botanika, geologie,
klimatologie, zoologie, životní prostředí a ochrana
přírody. Zúčastnilo se 29 soutěžních družstev, což 



Bez pomoci dobrovolníků bychom se neobešli. Na
pravidelnou jarní akci, pořádanou Hnutím
Brontosaurus, k nám letos dorazil rekordní počet
pomocníků. Více než 30 dobrovolníků z řad
Brontíků, ale i Zoo Hodonín a Zoo Zlín, se zapojilo
do kompletní údržby stanice před novou sezonou.
Obnovilo se vybavení expozice, připravily se nové
odsedávky, bidla, vyměnil se písek, štěpky a
vyčistila se jezírka. Na závěr se přemístila zvířata
ze zimovišť do expoziční části. Všem veliké díky

Další významnou pomocí byla skupina dobrovolníků ze společnosti Agrofert. Ti nám přijeli pomoci
natírat sloupy stezky, druhá část zaskočila u víkendového krmení zvířat a zhostili se i nelehké
práce v podobě skládání kamenné zídky. Obdobně na tom byla i skupina z Vodafonu, která zídku
dokončila a též pomohla s úklidem v areálu. Skupina z Kooperativy pomohla s úpravou cesty v
areálu a nátěrem jednoho z objektů. Začátkem prázdnin se u nás vystřídali účastníci táborů, kteří
pomohli s běžným provozem.  Velké poděkování patří též dobrovolníkům „dopravcům“, kteří nám
pomáhají s přepravou zraněných zvířat k nám na stanici. Dále dobrovolníkům, jenž nám jezdí
zejména o víkendech pomáhat s krmením. Všem Vám moc a moc děkujeme😊.

S provozem stanice již několik let pomáhají lidé, na jejichž mzdu přispívá Úřad práce. Jsou pro nás
vždy významným přínosem a není tomu jinak ani v letošním roce. Máme zde čtyři šikovné. Patří jim
velké díky za přiloženou ruku k dílu a stejně tak zaměstnancům Pracovního úřadu. 



Záchranná stanice a ekocentrum Pasíčka společně s
plzeňskou stanicí DESOP a s podporou radního pro venkov,
životní prostředí a zemědělství Miroslava Krčila uspořádali v
prosečské sokolovně seminář na téma odchytu a
manipulace s volně žijícími živočichy. Seminář navštívilo 140
účastníků z řad policistů, hasičů, veterinární správy, inspekce
životního prostředí či odborů městských úřadů. Účastníci
shlédli prezentaci s odborným výkladem, jak odchytávat a
manipulovat se zraněnými či uvězněnými živočichy z volné
přírody. Zvláště byli seznámeni čeho se vyvarovat a na co si
dát obzvlášť pozor. Součástí byla praktická ukázka s
možností vyzkoušení speciálních odchytových pomůcek a
vybavení záchranných stanic. Dík patří městu Proseč, které
poskytlo pro uspořádání semináře objekt sokolovny, aby se
vše kapacitně zvládlo. Účastníci byli nadšeni a odnesli si
znalosti, které bez pochyb využijí ve své práci.

 

Letos na jaře u nás proběhlo několik setkání pracovních
skupin jejichž posláním je ochrana přírody. První bylo
zasedání Národní sítě záchranných stanic, která sdružuje
záchranné stanice na území ČR. Dalším bylo jednání
výboru pro životní prostředí Pardubického kraje, jejíž
členové se detailně seznámili s areálem Pasíčka a vyjádřili
podporu k záměru projektu modernizace stanice. Do
třetice se u nás sešla komise životního prostředí města
Pardubic, která posuzovala a doporučila podporu provozu
zařízení. Vzácnou návštěvou byla delegace z Turecka, která
se u nás inspirovala pro výstavbu stanice u nich doma.
Obdobně tomu bylo i s návštěvou ze Slovenska, kde řeší
obdobný problém. Vedla se dlouhá a zajímavá diskuze,
která povede k bližší spolupráci v dalších letech.

Obchodní ředitel Lesů ČR, s.p.
Ing. Radovan Srba společně Bc.
Přemyslem Šrámkem, vedoucím
marketingu a propagace
navštívili záchrannou stanici.
Důvodem bylo prodiskutování a
příprava společných aktivit pro
návštěvníky a veřejnost. Z jejích
rukou pak dostala svobodu
poštolka obecná a káně lesní.



Projekt „Modernizace Pasíčka 2022“ v sobě skrývá výstavbu nových moderních komplexů voliér,
opravu stávajících voliér a pořízení vybavení pro odchyt a péči o zvířata. Jedná se o poslední
možné prostředky na tuto činnost z EU, bohužel „vypsané“ v náročné době. Nechceme je však
nechat utéci a tak věříme, že společně s podporou sponzorů, dárců a partnerů, zvládneme i tento
záměr a dovedeme je k úspěšnému cíli. Hlavní stavbou je velký bezúdržbový multifunkční objekt,
který v sobě skrývá několik rehabilitačních voliér, které je možné propojit. Součástí budou vodní
plochy a další vybavení pro péči o čápy a větší druhy zvířat. Součástí záměru jsou i opatření, která
pomůžou s úsporami energií i provozních prostředků (fotovoltaika, tepelné čerpadlo), kterých se
nyní nedostává. Dále obsahuje rozletovou voliéru pro čápy, drobné voliéry pro pěvce a technické
vybavení. Realizace projektu bude financována v rámci Operačního programu ŽP z prostředků 
 Státního fondu životního prostředí. Dále pak spoluúčast ve výši 20% z prostředků Pardubického
kraje, Nadace ČEZ a veřejné sbírky, kterou připravujeme na září, neboť nám pro úspěšnou realizaci
schází poslední milion.

 

Tato ruční pumpa pamatuje už vznik záchranné stanice
Pasíčka (1999). V posledních letech stála opuštěná a
nevyužitá. Rozhodli jsme se vrátit jí zpět do života. Stačilo
pár kmenů, správně je opracovat a nový herní prvek je na
světě. Hned v prvních dnech bylo jasné, že bude velmi
oblíbená a zapumpovat si přijdou nejen děti.

V rámci spolupráce s MAS
Litomyšlsko byl realizován projekt
na nové ohniště a další herní prvky
v geoparku. Velmi nás těší vidět
radost v dětských očích, když u nás
najdou nový herní prvek, nebo se
díky info panelům dozví něco
zajímavého.



Jedním z úspěchů je vítězství v programu ČSOB
pomáhá regionům s projektem ,,Záchrana
čápů". Cílem tohoto projektu byla výměna krycí
sítě na velké voliéře pro zraněné čápy. Zvítězili
jsme jak v kole prvním, kdy jsme získali nejvíce
hlasů nejen v regionu, ale v celé ČR. Tak i v kole
druhém, kdy jsem zvítězili v Pardubickém kraji.
Naši příznivci nás podpořili částkou 46.150,- a k
tomuto nám za první místo ČSOB přidá
krásných 50.000,-. Všem kteří nás podpořili
hlasy i finančně mnohokrát 
děkujeme.

Společnost FALCO pro naši stanici
zorganizovala charitativní sbírku. Zákazníci
během května v kamenných prodejnách
mohli zakoupit produkty , které nám poté
darovali. Zanechali je na prodejně a po
ukončení sbírky nám je  zástupkyně firmy
slavnostně předala. Mnohokrát děkujeme za
Vaši podporu, velmi si jí vážíme.

Již druhým rokem jsme
uspořádali v Geoparku pod
stanicí pálení čarodějnic.
Bohužel kvůli špatnému
počasí účast sice nebyla
veliká, ale i tak jsme si to užili. 

V letošním roce jsme pro Vás 
 vylepšili stánek s občerstvením,
a tak si u nás můžete dát něco
dobrého na zub. Od řízku, přes
hranolky, pizzu, langoše, párek
v rohlíku a zapít třeba točeným
pivem, nealko birellem  nebo 
 skvělou bezinkovou
limonádou. Popřípadě si dát
kafíčko a k  němu něco
sladkého. Pro malé mlsouny
máme v nabídce brambůrky,
sušenky, nanuky nebo ledovou
tříšť. Těšíme se na Vás.😊



Děkujeme, že jste s námi. Bez Vás bychom to nezvládli!

Kontakty

E-mail: stanice@pasicka.cz

Kde nás najdete: Bor u Skutče 47, 539 44 Bor u Skutče

Telefon: +420 777 678 777

Webové stránky: www.pasicka.cz

Facebook: Záchranná stanice a ekocentrum Pasíčka

Záchranná stanice: Ekocentrum a infocentrum:
Telefon: +420 603 535 994
E-mail: ekocentrum@pasicka.cz

QR kód - Novinkou pro naše příznivce z řad dárců je možnost nás finančně
podpořit i pomocí QR kódu. Ten naleznete jak na našich webových
stránkách, facebooku a nebo zde. 
 SMS - Jednorázové přispění zprávou na číslo 87 777 ve tvaru: DMS
ZVIREVNOUZI PASICKA 30, DMS ZVIREVNOUZI PASICKA 60, DMS
ZVIREVNOUZI PASICKA 90, DMS ZVIREVNOUZI PASICKA 190

Finanční pomoc
Bankovní převod - Příspěvek v jakékoliv výši na léčbu, rehabilitaci a další péči o hendikepované
živočichy můžete zasílat na číslo účtu: 1140400369/0800, VS: 4403.

Trvalou podporu nastavíte SMS zprávou na číslo 87 777 ve tvaru: DMS TRV
ZVIREVNOUZI PASICKA 30 DMS TRV ZVIREVNOUZI PASICKA 60 DMS TRV ZVIREVNOUZI
PASICKA 90 DMS TRV ZVIREVNOUZI PASICKA 190

                                                       
Dobrovolník ve stanici -  Pomůžete pracovníkům s běžnými činnostmi a péčí o zvířata ve stanici.
Dobrovolník dopravce - Doprava poraněných zvířat z Vašeho okolí k nám do stanice.
Dobrovolník pro ekovýchovu - Pomoc při pořádání akcí.

Dobrovolnická činnost

Materiální pomoc
Krmivo - Obiloviny, luštěniny, krmné směsi, maso, granule, konzervy, vitamíny ..
Materiál - Misky, nářadí, hygienické pomůcky, vše pro natírání, stavební materiál... 


